

2002

中国对外经济
统计年鉴

CHINA FOREIGN ECONOMIC
STATISTICAL YEARBOOK

咨询公司

馆

66



中国统计出版社
China Statistics Press

中国对外经济统计年鉴

CHINA FOREIGN ECONOMIC STATISTICAL YEARBOOK

2002

国家统计局贸易外经统计司 编

Compiled by

Department of Trade and External Economic Relations Statistics,
National Bureau of Statistics, People's Republic of China



(京)新登字 041 号

图书在版编目(CIP)数据

中国对外经济统计年鉴·2002/国家统计局贸易外经统计司编.
北京:中国统计出版社,2003.1
ISBN 7-5037-3997-5

I. 中…
II. 国…
III. 对外贸易—统计资料—中国—2002—年鉴
IV. F752.1—66

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2003)第 000504 号

中国对外经济统计年鉴—2002

作　　者/国家统计局贸易外经统计司
责任编辑/陈悟朝
装帧设计/张　冰
出版发行/中国统计出版社
通信地址/北京市西城区月坛南街 75 邮政编码/1000826
办公地址/北京市丰台区西三环南路甲 6 号
电　　话/(010)63459084/63266600—22500(发行部)
印　　刷/科伦克三荣印务(北京)有限公司
经　　销/新华书店
开　　本/787×1092mm 1/16
字　　数/400 千字
印　　张/17.75
印　　数/1~1000 册
版　　别/2003 年 2 月第 1 版
版　　次/2003 年 2 月北京第 1 次印刷
书　　号/ISBN 7—5037—3997—5/F·1540
定　　价/180.00 元

版权所有。未经许可,本书的任何部分不准以任何方式在世界任何地区以任何文字翻印、拷贝、仿制或转载。
中国统计版图书,如有印装错误,本社发行部负责调换。

《中国对外经济统计年鉴—2002》

编辑委员会

主 编 贺 铛

副 主 编 翟志宏 王克臣 丁延生

编 委 龙 玲 王 智 王贵銮 严先溥

编 辑 (按姓氏笔划排名)

龙 玲 陈群林 金 红 黄大中 崔晓红

EDITORIAL BOARD

Editor-in-Chief: He Keng

Deputy Editor-in Chief: Zhai Zhihong Wang Kechen

Ding Yansheng

Editor Board: Long ling Wang Zhi Wang Guijuan

Yan Xianpu

Editors: (In order of strokes of Chinese surname)

Long ling Chen Qunlin Jin Hong

Huang Dazhong Cui Xiaohong

编者说明

1. 本书是《中国对外经济统计年鉴—2000》一书的续篇。列入本书的资料有2000年至2001年中国对外经济贸易和国际旅游业的主要统计数据。本书内容分为五部分：(1)国际收支篇；(2)外贸篇；(3)外资篇；(4)合作篇；(5)旅游篇。为便于读者使用，本书对所用略语和主要统计指标含义、统计范围和统计方法作了简要说明。
2. 本书所列资料系由国家统计局贸易外经司根据对外贸易经济合作部、海关总署、国家外汇管理局、公安部、国家旅游局、国家工商行政管理局等部门的资料加工整理，由于各部门职能不同，统计口径、范围和方法亦有所不同，因此书中有些数据可能不一致，使用统计数据时请参看附录。
3. 书中涉及的全国性统计数据均未包括台湾省和香港、澳门特别行政区。

PREFACE

1. This book is the Continuation of "2000 China Foreign Economic Statistical Yearbook". The material in the book includes major statistical data reflecting the foreign economic trade and international tourism development of the People's Republic of China from 2000 to 2001. Data are presented in 5 sections. These sections are 1) Balance of Payments. 2) Foreign Trade. 3) Foreign Capital. 4) International Cooperation . 5) International Tourism. For Convenience to reader, an Appendix section, which gives brief descriptions of concepts and definitions of data, their scope and coverage, methods of data collection and calculation, is attached to this book.

2. The major sources of data are the regular statistical reporting forms provided by sectors such as the Ministry of Foreign Trade and Economic Relations, the General Administration of Customs, the State Administration of Foreign Exchange, the Ministry of Public Security, the General Administration of Travel and Tourism, the General Bureau of Industrial Commercial Administration. The data in this book are recorded by the Department of Trade and External Economic Relation Statistics under the National Bureau of Statistics . Since the functions of mentioned sectors are different, the requirement, the scope, the calculating specification and the method of statistics are not the same, some of the figures may not be in conformity, reader who wants to use the data, please consult the explanatory note.

3. All national figures exclude those of Taiwan province, Hong Kong and Macao.

目 录

CONTENTS

1. 国际收支篇

Balance of Payments

1—1	国际收支概况	(3)
	Brief Table of BOP of China	
1—2	国际收支平衡表	(4)
	Sheet of Balance of Payments	
1—3	国际收支平衡表项目说明	(7)
	Explanations to the Items of the Balance of Payments	
1—4	外债概况	(8)
	China's External Debt by the End of Year	
1—5	外债来源及构成	(9)
	Source and its Composition of China's Borrowings	
1—6	人民币对主要外币年平均汇价	(10)
	Average Exchange Rate of Foreign Currencies for RMB Yuan	
1—7	人民币对主要外币年末汇价	(11)
	Exchange Rate of Foreign Currencies for RMB Yuan by the End of Year	
1—8	国家外汇储备	(12)
	Foreign Exchange Reserves	

2. 外贸篇

Foreign Trade

2—1	进出口额(按美元计算)	(15)
	Total Value of Imports and Exports by USD	
2—2	进出口额(按人民币计算)	(16)
	Total Value of Imports and Exports by RMB	
2—3	进出口额指数(按美元计算)	(17)
	Indices of Total Value of Imports and Exports by USD	
2—4	进出口额增长速度(按美元计算)	(17)
	Growth Rates of Import and Export Value by USD	
2—5	中国出口额占国内生产总值的比重	(18)
	China's Export Share in GDP	
2—6	中国出口额占世界出口总额的比重和位次	(18)
	China's Export Share and Ranking in World Exports	
2—7	进出口贸易总额(按贸易方式分)	(19)

Imports and Exports by Trade Mode	
2—8	按国际贸易标准分类的出口商品金额 (20)
	Value of Exports by SITC
2—9	按国际贸易标准分类的进口商品金额 (21)
	Value of Imports by SITC
2—10	按国际贸易标准分类的出口商品构成 (22)
	Composition of Exports by SITC
2—11	按国际贸易标准分类的进口商品构成 (23)
	Composition of Imports by SITC
2—12	出口商品分类金额 (24)
	Value of Exports by HS
2—13	进口商品分类金额 (33)
	Value of Imports by HS
2—14	对香港地区进出口商品分类金额 (42)
	Value of Exports to and Imports from Hong Kong by HS
2—15	对日本进出口商品分类金额 (51)
	Value of Exports to and Imports from Japan by HS
2—16	对欧洲联盟进出口商品分类金额 (60)
	Value of Exports to and Imports from EU by HS
2—17	对美国进出口商品分类金额 (69)
	Value of Exports to and Imports from United States by HS
2—18	我国同各国(地区)海关进出口总额 (78)
	China's Imports and Exports by Countries and Regions of Origin and Consumption
2—19	主要出口商品数量和金额 (85)
	Major Export Commodities in Quantity and Value
2—20	主要进口商品数量和金额 (90)
	Major Import Commodities in Quantity and Value
2—21	出口、进口总额分月情况 (93)
	Monthly Value of Imports and Exports
2—22	主要商品出口量分月情况 (94)
	Monthly Export Volume of Major Commodities
2—23	主要商品进口量分月情况 (97)
	Monthly Import Volume of Major Commodities
2—24	各地区进出口总额(按境内目的地、货源地分) (100)
	Import and Export Value by Regions in Border According to Destination or Source of Goods
2—25	各地区进出口总额(按经营单位所在地分) (101)
	Import and Export Value by Location of Importers and Exporters
2—26	外商投资企业进出口额 (102)

	Imports and Exports of Foreign-funded Enterprises	
2-27	各地外商投资企业进出口额	(103)
	Exports and Imports of Foreign-funded Enterprises by Regions in Border	
2-28	各地中外合资企业进出口额	(104)
	Exports and Imports of Equity Joint Ventures by Regions in Border	
2-29	各地中外合作企业进出口额	(105)
	Exports and Imports of Contractual Joint Ventures by Regions in Border	
2-30	各地外商独资企业进出口额	(106)
	Exports and Imports of Wholly Foreign-owned Enterprises by Regions in Border	
2-31	经济特区中外合资企业进出口额	(107)
	Exports and Imports of Equity Joint Ventures in Special Economic Zones	
2-32	经济特区中外合作企业进出口额	(107)
	Exports and Imports of Contractual Joint Ventures in Special Economic Zones	
2-33	经济特区外商独资企业进出口额	(107)
	Exports and Imports of Wholly Foreign-owned Enterprises in Special Economic Zones	
2-34	部分中国商品出口主要国家(地区)	(108)
	Exports of Major Commodities by Countries(Regions) of Consumption	
2-35	中国部分进口商品主要来源国家(地区)	(112)
	Imports of Major Commodities by Countries(Regions) of Origin	

3. 外资篇

Foreign Capital

3-1	利用外资协议额	(117)
	Contract Value of Foreign Capital	
3-2	实际利用外资额	(118)
	Value of Foreign Capital Used	
3-3	对外签订利用外资协议额(按方式分)	(119)
	Agreement of China's Utilization of Foreign Capital by Forms	
3-4	对外签订外商直接投资协议额(按行业分)	(120)
	Agreement of Foreign Direct Investment by Sectors	
3-5	对外签订外商直接投资协议额(按国别、地区分)	(121)
	Agreement of Foreign Direct Investment by Countries/Regions	
3-6	对外签订外商直接投资协议额(按地区分)	(126)
	Agreement of Foreign Direct Investment by Regions/Departments	
3-7	实际利用外资额(按方式分)	(127)
	Foreign Capital Actually Used by Forms	
3-8	外商投资实际发生额(按国别、地区分)	(128)
	Foreign Direct Investment Actually Used by Countries/Regions	

3—9	外商投资实际发生额(按地区分)	(133)
	Foreign Direct Investment Actually Used by Regions/Departments	
3—10	外商投资企业注册登记基本情况	(134)
	Status of Registered Enterprises with Foreign Capital	
3—11	年末注册登记的外商投资企业数(按地区分)	(135)
	Registered Enterprises with Foreign Capital by Regions/ Departments, the End of Year	
3—12	年末注册登记的中外合资企业数(按地区分)	(136)
	Registered Joint Ventures by Regions/Departments, the End of Year	
3—13	年末注册登记的中外合作企业数(按地区分)	(137)
	Registered Contractual Joint Ventures by Regions/Departments, the End of Year	
3—14	年末注册登记的外资企业数(按地区分)	(138)
	Registered Wholly Foreign-owned Enterprises by Regions/ Departments, the End of Year	
3—15	年末注册登记的外商投资企业数(按行业分)	(139)
	Registered Foreign-funded Enterprises by Sectors, the End of Year	
3—16	年末注册登记的外商投资企业数(按国别、地区分)	(140)
	Registered Enterprises with Foreign Capital by Countries/ Regions, the End of Year	
3—17	年末注册登记的外商投资企业投资额(按行业分)	(144)
	Investment of Registered Enterprises with Foreign Capital by Sectors, the End of Year	
3—18	年末注册登记的外商投资企业投资额(按国别、地区分)	(145)
	Investment of Registered Enterprises with Foreign Capital by Countries/Regions, the End of Year	
3—19	年末注册登记的外商投资企业投资额(按地区分)	(150)
	Investment of Registered Enterprises with Foreign Capital by Regions/Departments, the End of Year	
3—20	外商投资企业年末注册资本(按行业分)	(151)
	Registered Capital of Foreign-funded Enterprises by Sectors, the End of Year	
3—21	外商投资企业年末注册资本(按国别、地区分)	(152)
	Registered Capital of Foreign-funded Enterprises by Countries/ Regions, the End of Year	
3—22	外商投资企业年末注册资本(按地区分)	(157)
	Registered Capital of Foreign-funded Enterprises by Regions / Departments, the End of Year	
3—23	外商投资企业年末外方注册资本(按行业分)	(158)
	Registered Foreign Capital of Foreign-funded Enterprises by	

Sectors, the End of Year

- 3—24 外商投资企业年末外方注册资本(按国别、地区分) (159)
 Registered Foreign Capital of Foreign-funded Enterprises by Countries/
 Regions, the End of Year
- 3—25 外商投资企业年末外方注册资本(按地区分) (163)
 Registered Foreign Capital of Foreign-funded Enterprises by Regions /
 Departments, the End of Year

4. 合作篇

International Cooperation

- 4—1 对外经济合作概况 (167)
 China's Foreign Economic Cooperation
- 4—2 对外承包工程概况 (168)
 Foreign Engineering Projects
- 4—3 对外劳务合作概况 (169)
 Foreign Labour Services
- 4—4 对外承包工程合同数额(按国别、地区分) (170)
 Contracts Signed for Foreign Engineering Projects by Countries and Regions
- 4—5 对外劳务合作合同数额(按国别、地区分) (175)
 Contracts Signed for Foreign Labour Services by Countries and Regions
- 4—6 对外设计咨询合同数额(按国别、地区分) (181)
 Contracts Signed for Foreign Design and Consulting by Countries and Regions
- 4—7 对外承包工程营业额(按国别、地区分) (185)
 Turnover of Foreign Engineering Projects by Countries and Regions
- 4—8 对外劳务合作营业额(按国别、地区分) (190)
 Turnover of Foreign Labour Services by Countries and Regions
- 4—9 对外设计咨询营业额(按国别、地区分) (195)
 Turnover of Foreign Design and Consulting by Countries and Regions
- 4—10 年末在国外从事承包工程人员(按国别、地区分) (199)
 Personnel Abroad for Engineering Projects by the End of Year,
 Classified by Countries and Regions
- 4—11 年末在国外从事劳务合作人员(按国别、地区分) (204)
 Personnel Abroad for Labour Services by the End of Year,
 Classified by Countries and Regions
- 4—12 年末在国外从事设计咨询人员(按国别、地区分) (210)
 Personnel Abroad for Design and Consulting by the End of Year,
 Classified by Countries and Regions
- 4—13 对外承包工程合同数额(按地区分) (213)
 Contracts Signed for Foreign Engineering Projects by Regions
- 4—14 对外劳务合作合同数额(按地区分) (214)

	Contracts Signed for Foreign Labour Services by Regions	
4-15	对外设计咨询合同数额(按地区分)	(215)
	Contracts Signed for Foreign Design and Consulting by Regions	
4-16	对外承包工程营业额(按地区分)	(216)
	Turnover of Foreign Engineering Projects by Regions	
4-17	对外劳务合作营业额(按地区分)	(217)
	Turnover of Foreign Labour Services by Regions	
4-18	对外设计咨询营业额(按地区分)	(218)
	Turnover of Foreign Design and Consulting by Regions	
4-19	年末在国外从事承包工程人数(按地区分)	(219)
	Personnel Abroad for Foreign Engineering Projects by the End of Year, Classified by Regions	
4-20	年末在国外从事劳务合作人数(按地区分)	(220)
	Personnel Abroad for Foreign Labour Services by the End of Year, Classified by Regions	
4-21	年末在国外从事设计咨询人数(按地区分)	(221)
	Personnel Abroad for Foreign Design and Consulting by the End of Year, Classified by Regions	

5. 旅游篇

International Tourism

5-1	海外旅游入境人数	(225)
	Overseas Visitor Arrivals to China	
5-2	海外旅游入境人数发展指数	(226)
	Overseas Visitors Indices	
5-3	三大旅行社接待海外旅游人数	(227)
	Overseas Tourists Received by Three Major Travel Agencies	
5-4	外国旅游者分组构成	(228)
	Foreign Tourist Grouping Structure	
5-5	接待外国旅游者人数(按国籍分)	(229)
	Annual Foreign Tourist Arrivals by Nationalities	
5-6	各月份接待海外旅游者人数	(238)
	Monthly Overseas Visitor Arrivals to China	
5-7	各月份接待海外旅游者人数比重	(238)
	Proportion of Monthly Overseas Visitor Arrivals to China	
5-8	各月份接待外国旅游者人数	(239)
	Monthly Foreign Visitor Arrivals to China	
5-9	各月份接待外国旅游者人数比重	(239)
	Proportion of Monthly Foreign Visitor Arrivals to China	
5-10	各月份接待华侨人数	(240)

Monthly Overseas Chinese Arrivals to China	
5-11 各月份接待华侨人数比重	(240)
Proportion of Monthly Overseas Chinese Arrivals to China	
5-12 各月份接待港澳台胞人数	(241)
Monthly Compatriot Arrivals to China	
5-13 各月份接待港澳台胞人数比重	(241)
Proportion of Monthly Compatriot Arrivals to China	
5-14 旅游外汇收入	(242)
International Tourism Receipts	
5-15 旅游外汇收入发展指数	(243)
International Tourism Receipts Indices	
5-16 旅游外汇收入构成	(244)
Breakdown of International Tourism Receipts	
5-17 各地区接待海外旅游者人数、人天数、人均天花费额	(245)
Overseas Tourist Received Per Capita Day and Average Daily Per Capita Expenditure by Regions	
5-18 各地区接待外国旅游者人数、人天数、人均天花费额	(246)
Foreign Tourists Received Per Capita Day and Average Daily Per Capita Expenditure by Regions	
5-19 各地区港澳台同胞人均天花费额	(247)
Average Daily Per Capita Expenditure of Compatriot Visitor of Hong Kong, Macao and Taiwan by Regions	
5-20 重点城市接待海外旅游者人数	(248)
Overseas Visitors Received by Major Cities	
5-21 2000年涉外饭店分类基本情况	(250)
Breakdown of Tourist Hotels 2000	
5-22 2001年星级饭店分类基本情况	(251)
Breakdown of Star-Rated Hotels 2001	
5-23 2000年各地区涉外饭店基本情况	(252)
Breakdown of Tourist Hotels by Regions 2000	
5-24 2001年各地区星级饭店基本情况	(253)
Breakdown of Star-Rated Hotels by Regions 2001	
5-25 2000年各地区涉外饭店数(按登记注册类型分)	(254)
Number of Hotels by Registration Status 2000	
5-26 2001年各地区星级饭店数(按登记注册类型分)	(255)
Number of Star-Rated Hotels by Registration Status 2001	
5-27 2000年各地区涉外饭店数(按规模分)	(256)
Number of Hotels by Capacity 2000	
5-28 2001年各地区星级饭店数(按规模分)	(257)
Number of Star-Rated Hotels by Capacity 2001	

5—29 各地区旅行社单位数 (258)

Number of Travel Agencies by Capacity

附录 I 主要指标解释 (259)

Appendix I Explanatory Notes

附录 II 英文缩略语及符号 (269)

Appendix II Abbreviations and Symbols in English

1. 国际收支篇

BALANCE OF PAYMENTS

1—1 国际收支概况

BRIEF TABLE OF BOP OF CHINA

单位:亿美元

Unit: USD 100 Millions

年 份 Year	总计差额 Overall Balance	* 经常项目差额 Current Account Balance	* 资本项目差额 Capital Account Balance
1982	62.91	56.74	3.38
1983	36.48	42.40	-2.26
1984	0.95	20.30	-10.03
1985	-23.53	-114.17	89.72
1986	-12.75	70.35	59.44
1987	48.52	3.00	60.02
1988	22.38	-38.01	71.33
1989	-6.14	-43.17	37.20
1990	121.23	119.98	32.56
1991	145.11	132.70	80.33
1992	-21.23	64.02	-2.51
1993	17.67	-119.01	234.72
1994	305.27	76.57	326.44
1995	224.82	16.18	386.74
1996	316.50	72.42	399.67
1997	357.24	297.18	229.58
1998	64.26	293.23	-63.21
1999	85.05	156.67	76.42
2000	105.48	205.19	19.22
2001	473.25	174.05	347.75